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Naturnationalpark Hanstholm 
 
 
Dagsorden til 7. bestyrelsesmøde 1. april 2025 kl 16:00-19:00 
Hotel Thisted, Frederiksgade 16, 7700 Thisted 

 

 

 

 
 

Naturstyrelsen Thy 
J.nr. 24/06976 
Ref. HOLSE 
25-03-2025 
 

Dagsorden 

Nr. Dagsordenspunkt og evt. bilag 

 

1. Velkomst 

2. Godkendelse af referat fra sidste møde 
 
3. Projektbeskrivelse og forvaltningsplan.  
 Oversigt, proces, emner.  
 Bilag 3.1: Indholdsfortegnelse for projektbeskrivelse og 

forvaltningsplan   
 
4. Projektbeskrivelse vedr. eksisterende forhold  
 

5.  Projektbeskrivelse vedr. etablering af hegn og 

friluftsfaciliteter 

 

6. Projektbeskrivelse vedr. store planteædende pattedyr 
samt naturgenopretning og biodiversitetsfremmende 
tiltag  

 
7.  Næste møde. Emner og forløb 
 
8.  Eventuelt 
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Referat 
 

7. bestyrelsesmøde i Naturnationalpark Hanstholm, 

tirsdag d. 1. april, 16:00 – 19:00. 
 

Mødet blev afholdt på Hotel Thisted.  

 

 

Deltagere: 

Esben Oddershede Nors-Tved Borgerforening 

Ib Nord Nielsen Danmarks Naturfredningsforening 

Jan Durinck Biologisk Forening for Nordvestjylland 

Kathrine Øgaard Kristensen Fjordland 

Lene Klim Petersen Dronning Louises Børnehus 

Lene Munk Andersen Klitmøller Borger og Erhvervsforening 

Lene Thorup Dansk Orienterings Forbund  

Lone Lærke Krog Rideruten Thy 

Mette Hedegaard Danmarks Ride Forbund 

Mona Frederiksen Ræhr Beboerforening 

Niels Jørgen Pedersen Thisted Kommune 

Ole Bernth Jensen Danmarks Idræts Forbund 

Philip Hahn-Petersen Vild med Vilje  

Pia Christiansen Naboer 

Pia Slot Dansk Islandshesteforening 

Sabine Stosiek Dansk Ornitologisk Forening 

Tage Espersen Danmarks Jægerforbund 

Thomas Møller Pedersen Brugerrådet, Naturstyrelsen Thy  

 

Fra Naturstyrelsen Thy: biolog Peter Bundgaard Jensen, skovrider Ole Noe og 

projektleder Henrik Olsen  

 

Afbud fra:  

Lars Riis  Formand  

Alice Bojer Thomsen Elmelund 

Hans Christen Mikkelsen Friluftsrådet  

Maja Vestergaard Jensen Danske Gymnastik- og Idrætsforeninger 

 

 

Afventer udpegning af ny repræsentant: 

-  Nationalpark Thy 

-  Fri Natur 

 

Ikke mødt:  

Claus Ladefoged Danmarks Cykle Union  
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Dagsorden 

Nr. Dagsordenspunkt og evt. bilag 

 

 

 

1. Velkomst (Formand) 

Orientering 

 

Formand for bestyrelsen, Lars Riis havde meldt afbud pga. sygdom. 

Lars Riis foreslog Esben Oddershede som mødeleder til dagens 

bestyrelsesmøde. 

 

Ved sekretariatets henvendelse var Esben straks klar til at overtage ansvaret for 

mødeafholdelsen i fraværet af formanden. 

 

Der var foruden formanden, afbud fra 3 andre medlemmer og der var 2 der 

havde meddelt at de var nødsaget til at forlade mødet før aftensmaden. 

 

 

Referat 

Fungerende mødeleder, Esben Oddershede, bød velkommen til mødet og gjorde 

rede for dagsorden og møderammer.  

 

 

 

2. Godkendelse af referat fra sidste møde (Formand) 

Drøftelse 

 

Sagsfremstilling 

Udkast til referat fra 6. bestyrelsesmøde d. 5. marts er fremsendt til 

kommentering hos bestyrelsen, d. 20. marts 2025. Der var sat en svarfrist for 

bemærkninger til referatet til torsdag d. 27. marts. 

 

Sekretariatets bemærkninger 

Der er kun modtaget enkelte bemærkninger til referatet, disser er indføjet i det 

endelige referat der er fremsendt som bilag 2.1 til dagens møde. 

 

Indstilling 

Det indstilles at referatet med bemærkninger godkendes af bestyrelsen. 

 

Bilag:  

Bilag 2.1 Endeligt referat af 6. bestyrelsesmøde d. 5. marts 2025, er fremsendt d. 

28. marts. 

 

 

Referat: 

Det fremsendte referat blev godkendt af en enig bestyrelse. Referatet vil blive 

placeret på hjemmesiden for NNP Hanstholm. 
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3. Projektbeskrivelse og forvaltningsplan.  

 Oversigt, proces, emner (NST) 

Orientering og drøftelse 

 

Sagsfremstilling 

NST udarbejder pt det dokument der beskriver etablering og de første års drift 

af NNP Hanstholm.  

 

Dokumentet består af to dele:  

1. En projektbeskrivelse der omhandler etableringen af Naturnationalparken   

2. En forvaltningsplan, der omfatter de mere langsigtede udviklingsmål og 

principper.  

 

Under punktet gennemgår NST opbygning af dokument. Det vil endvidere være 

muligt at drøfte hvilke emner der kan drøftes på bestyrelsesmøderne i perioden 

hvor dokumentet udarbejdes, og hvilke emner der med fordel kan behandles 

efterfølgende/de kommende år.  

 

Sekretariatets bemærkninger 

- 

Indstilling 

Det indstilles, at bestyrelsen drøfter emnet, og giver input til de fokusemner der 

er relevante for bestyrelsens input til den kommende projektbeskrivelse for 

naturnationalparken. 

 

Bilag:  

Bilag 3.1: Indholdsfortegnelse for projektbeskrivelse og forvaltningsplan  

 

 

Referat: 

NST ved Ole Noe redegjorde kort for status og proces for projektet med 

udgangspunkt i den indholdsfortegnelse for det dokument der beskriver 

rammerne for den kommende NNP Hanstholm. 

 

Teksten er som nævnt ovenfor todelt og indeholder således både en 

projektbeskrivelse der fokusere på rammerne for etablering af NNP’en samt en 

forvaltningsplan der i overordnede termer beskriver de fremtidige visioner og 

mål for en løbende drift. Forslag projektbeskrivelse og forvaltningsplan 

forventes sendt i offentlig høring i år. NST vil på dette og følgende 

bestyrelsesmøde forsøge at beskrive de væsentligste valg og fravalg i 

dokumentet. 

 

 

4. Projektbeskrivelse vedr. eksisterende forhold (NST) 

Orientering 

 

Sagsfremstilling 

NST gennemgår kort hvilke emner der behandles i projektbeskrivelsens afsnit 2 

(Projektbeskrivelse. Eksisterende forhold) 

 

Sekretariatets bemærkninger 
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Opdeling af projektbeskrivelsens afsnit 2 – fremgår af bilag 3.1  

   

Indstilling 

Det indstilles, at bestyrelsen drøfter emnet, og giver input til de fokusemner der 

er relevante for bestyrelsens input til den kommende projektbeskrivelse for 

naturnationalparken. 

 

Bilag:  

Bilag 3.1: Indholdsfortegnelse for projektbeskrivelse og forvaltningsplan 

 

Referat: 

Gennemgang af afsnit 2 i projektbeskrivelsen blev forestået af NST v. Peter 

Bundgaard Jensen 

 

På sidste møde (5. marts) var der en gennemgang af tilstand og udbredelse af 

den lysåbne habitatnatur der også er omfattet af Naturbeskyttelseslovens 

§3. Denne fokus på natur og tilstand af de lysåbne naturarealer i NNP giver god 

mening da det både naturkvalitetsmæssigt og det arealmæssigt fylder mest. Men 

der er også en ca. 1/3 del af NNP der er skov:  Tved- og Vilsbøl Klitplantager. 

 

Habitatskov 

Der er kun få hektar der er kortlagt som habitatskov i naturnationalparken. De 

små arealer ligger dels Vilsbøl Plantage og udgøres af naturtypen skovbevokset 

tørvemose dels i den sydligste del af Tved Plantage og udgøres af sammen 

skovnaturtype samt et lille areal ved Bagsø med en bøgeskovsnaturtype.  

 

Særlig værdifuld skov 

Også kaldet §25 skov, findes der ikke noget af i NNP Hanstholm. 

Forudsætningen for tilstedeværelsen af særlig værdifuld skov er bl.a. at 

skoven/bevoksningen ikke må være plantet på lige rækker og at den består af 

naturligt hjemmehørende træarter. 

 

Arter 

NNP Hanstholm er vokse- og levested for en lang række arter. De sjældne og 

truede arter er omfattet af såvel internationale som nationale 

artsbeskyttelsesbestemmelser.  

 

EU’s beskyttelsesdirektiver – habitatdirektivet og fuglebeskyttelsesdirektivet 

blev i hovedtræk gennemgået på sidste møde. Stort set samtlige lysåbne arealer 

er omfattet af Habitatdirektivets bestemmelser om beskyttede naturtyper. 

Ligesom flere af ynglefuglearterne i området er omfattet af beskyttelsen i 

Fuglebeskyttelsesdirektivet. Dette blev for største delens vedkommende 

gennemgået på sidste bestyrelsesmøde. 

 

Fredede og truede arter 

Der findes i NNP Hanstholm en række arter der er omfattet 

Artsfredningsbekendtgørelsen. Det drejer sig om alle danske padder, krybdyr, 

ynglefugle og flere af disse arter er relevante for netop NNP Hanstholm. 

Bekendtgørelsens bestemmelser har fokus på sikring og bevarelse af de 

pågældende arter og deres levesteder 
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Den danske rødliste 

Mange arter der er omfattet af ovenstående rammer er tillige omfattet af den 

danske rødliste. I tillæg til disse arter indeholder Rødlisten en lang række arter 

som vil blive behandlet i projektbeskrivelsen. Det blev oplyst at en række mere 

almindeligt forekommende arter nu er medtaget på rødlisten. Der skal derfor 

findes en rapporteringsform for hvorledes disse ’almindelige’ arter kan 

behandles i projektbeskrivelsen. 

 

Overvågning  

DCE Aarhus Universitet har for Naturstyrelsen udarbejdet det faglige grundlag 

og en teknisk anvisning for den fremtidige overvågning i alle naturnational-

parkerne. Programmet vil indeholde en basisregistrering så vel som en 

effektovervågning. 

 

Før der sker en endelig fastsættelse af overvågningsprogrammet for 

naturnationalpark Hanstholm, vil der være fokus på valg af enkelte arter der er 

karakteristiske for lokalområdet og som kan indgå i programmet. Dette 

forventes at ske bl.a. på baggrund af en indstilling af potentielle arter fra 

bestyrelsen i NNP Hanstholm.  

 

 

Præsentationen gav anledning til enkelte kommentarer fra bestyrelsens 

medlemmer: 

 

Lone Lærke Krog, Rideruten Thy: 

Vigtigt at kunne vælge arter der er særlige for vores område 

 

Sabine Stosiek, Dansk Ornitologisk Forening: 

Benyttes der kvalitets sikrede data?  

 NST benytter som udgangspunkt ekspertvaliderede data fra fx Arter.dk.  

 

Jan Durinck, Biologisk Forening for Nordvestjylland: 

Under pkt 2.9 – mangler der ikke fredede områder som emne? 

 Sekretariatet: den overvejelse bringer vi med i det fortsatte arbejde samt om 

det ikke bør være en evt. ændring til skabelonen for projektbeskrivelse. 

 

Bemærkninger til referat 

Jan Durinck, Biologisk Forening for Nordvestjylland: 

Ib tilføjede at Bekendtgørelsen for Hanstholm Vildtreservat også bør indgå 

 

Philip Hahn-Petersen, Vild med Vilje: 

Den store mængde af BFN data, er de at betragte som kvalitetssikrede?  

 BFN’s data på Arter.dk strækker sig flere årtier tilbage, og der vil skulle 

fastsættes en tidsramme for hvor langt tilbage i tiden NST medtager data i 

projektbeskrivelsen.  

 

Bemærkninger til referat 

Philip Hahn-Petersen, Vild med Vilje: 

Nej Phillip sagde derimod, at man burde betragte BFNs data som tilstrækkeligt 

kvalitetssikrede. "Dem bør vi stole på" sagde Philip". 
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5. Projektbeskrivelse vedr. etablering af hegn og 

 friluftsfaciliteter (NST) 

 

Orientering/drøftelse 

 

Sagsfremstilling 

På baggrund af det hegnsforløb og de input til faciliteter mv. der blev drøftet på 

bestyrelsesmødet i marts, har NST udarbejdet et forslag til valg og placering af 

en række friluftsfaciliteter og løsninger. Disse forslag gennemgås og drøftes på 

mødet. Vedrører afsnit 3.3 og 3.4 i projektbeskrivelsen (hhv Etablering af hegn 

og Friluftsfaciliteter samt veje, stier og ruter). 

 

Sekretariatets bemærkninger 

Præsentation af friluftsfaciliteter, placeringer mv. vil ske digitalt på skærm ved 

en app udviklet til naturnationalparkplanlægningen. 

 

Indstilling 

Det indstilles at bestyrelsen giver input til de foreslåede friluftsfaciliteter og 

gerne input til hvor der bør være adgange (låger mv) i hegnsforløbet.  

 

Bilag:  

Bilag 3.1 Indholdsfortegnelse for projektbeskrivelse og forvaltningsplan  

 

 

Referat: 

NST Thy v. Henrik Olsen gennemgik friluftsfaciliteter ved en præsentation 

direkte fra PC vist på storskærm. 

 

Fokus var på hegnslinjen (som er præciseret en smule siden sidste møde) og på 

forslag til placering af nye friluftsfaciliteter, som skal komplimentere 

eksisterende faciliteter. Eventuelt udskiftes eksisterende nedslidte faciliteter. 

 

Gennemgangen fulgte hegnslinjen fra syd vestligste hjørne (v. Klitmøller) og 

østover forbi Isbjerg og rundt mod øst til Tved Kirke for at ende ved Sårup. 

 

Gennemgangen gav anledning til kommentarer fra bestyrelsens medlemmer: 

 

Philip Hahn-Petersen, Vild med Vilje: 

Havde et konkret ønske om at 2 artsrige skrænter i Sårupområdet blev medtaget 

i den store hegning 

Bemærkninger til referat  
Philip Hahn-Petersen, Vild Med Vilje:  
Fremhævede at skrænterne er vigtige levesteder for en lang række sjældne arter, 
der begunstiges af græsning, og at skrænterne derfor generelt bør inkluderes i 
den store hegning. Han havde et konkret ønske om, at 2 artsrige skrænter i 
Sårupområdet bliver medtaget i den store hegning. Philip pointerede også at 
udkastet til hegnsforløb forhindrer god sammenhæng mellem den nordlige del 
af Hanstholm Vildtreservat og Kokkjær Vand, og foreslog derfor at hegnslinjen 
bliver flyttet mod nord, så krondyr, heste og okser sikres fri passage mellem 
disse to vigtige lysåbne naturområder. Han mente desuden at mange 
kommende friluftsgæster gerne vil have mulighed for at gå en kort markeret 
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rute indenfor hegnet, og at det også af den grund vil være oplagt at lade Sårup 
rutens sydlige del (inklusiv udsigtstårn) være en del af hegnet. Han lovede at 
fremsende detaljeret input til hegnslinjen til projektleder, enhedschef og 
bestyrelsesformand. 
 

Mona Frederiksen, Ræhr Beboerforening: 

Var bekymret for at der i området omkring Sårup kommer alt for mange 

friluftsfaciliteter der vil fylde for meget i et landskab, hvor det også er godt at 

kunne opleve naturen uden faciliteter. 

 

Lene Munk Andersen, Klitmøller Borger og Erhvervsforening: 

Havde flere bemærkninger til oplægget. Hegnet ved Fayes Allé bør kunne føres 

lige over i stedet for at der skabes et hak mod syd i hegnet. Kan der etableres et 

udsigtstårn i nordkanten af Vilsbøl Plantage ved tyskervejen? Foreslår at der 

etableres en ekstra låg til ryttere der gerne vil ind/ud af hegnet på strækning fra 

Fayes Alle og til vejen op i det høje Vilsbøl.  

  

Ib Nord Nielsen, Danmarks Naturfredningsforening: 

Nors Sø – hvorfor er den ikke en del af NNP 

 

Jan Durinck , Biologisk Forening for Nordvestjylland: 

En stiforbindelse mellem Sårup og Brunbjerg skrænterne vil virke meget 

forstyrrende 

 

Bemærkninger til referat  
Jan Durinck , Biologisk Forening for Nordvestjylland: 

Jeg sagde en at stiforbindelse mellem Sårup og Brunbjerg skrænterne vil virke 

meget forstyrrende på krondyr og dermed forringe en af de store publikums-

oplevelser fra Sårup og Brunbjerg. Hertil tilføjede Ib at området rummer Thys 

vigtigste brunstplads for krondyr. 
Denne kritik stod Jan ikke alene med. Jeg husker at vi var en del mødedeltagere, 

der også stillede os kritiske overfor ideen om, at etablere en sti langs hegnslinjen 

fra Sårup til Brunbjerg Skrænt.  

En sådan rute er unødvendig og vil medføre væsentlige forstyrrelser af områdets 

fugleliv og krondyr, og potentielt ødelægge det højt skattede udsyn til 

krondyrenes eskapader set fra Brunbjerg Skrænt. Noget som både holmboere og 

besøgende sætter stor pris på at kunne opleve. 

 

Ib Nord Nielsen, Danmarks Naturfredningsforening: 

Området der ikke indhegnes ved Sårup virker til at være ret stort. 

 

Tage Espersen, Danmarks Jægerforbund: 

Friluftaktiviteter i Sårupområdet (den del uden hegn) er godt i forhold til 

krondyrenes adfærd. Vil være med til at flytte krondyrenes færdsel væk fra 

agerjordene / de dyrkede marker mod nordøst. 

 

Pia Christiansen, Naboer: 

Planen som den forligger nu (som just præsenteret) er netop spiselig pga. de 

områder der er undtaget fra hegnet fx ved Sårup og Isbjerg.  
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Mona Frederiksen, Ræhr Beboerforening: 

Der er en god mulighed for et samarbejde med Ræhr Borgerforening, vedr. 

sammenfaldende ønsker til sti forbindelse mellem Sårup og skrænterne mod 

nord. 

 

 

 

6. Projektbeskrivelse vedr. store planteædende pattedyr 

 samt naturgenopretning og biodiversitetsfremmende 

 tiltag (NST) 

Orientering/drøftelse 

 

Sagsfremstilling 

Emnerne vedrører afsnit 3.2 og 3.7 i projektbeskrivelsen (hhv.  Store 

planteædende pattedyr og Naturgenopretning og biodiversitetsfremmende 

tiltag). Emnet om valg af store planteædende pattedyr er tidligere behandlet af 

bestyrelsen. Ved den lejlighed blev det forslået at vende tilbage til emnet.  

Vedr. naturgenopretning (afsnit 3.7) vil der særligt være fokus på genopretning 

af natur i plantagerne.  

 

Sekretariatets bemærkninger 

- 

Indstilling 

Det indstilles, at bestyrelsen drøfter emnet, og giver input til de fokus emner der 

er relevante for bestyrelsens input til den kommende projektbeskrivelse for 

naturnationalparken. 

 

Bilag:  

Bilag 3.1: Indholdsfortegnelse for projektbeskrivelse og forvaltningsplan  

 

 

Referat: 

Ole Noe præsenterede de forslag til udsætning af arter og forvaltning af disse 

som NST pt. arbejder med i projektbeskrivelse og forvaltningsplan. Bestyrelsen 

brugte tiden på drøftelse af disse emner, så emnet vedrørende 

naturgenopretning nåede vi ikke på mødet. 

 

For at etablere samgræsning mellem flere arter, så vurderer NST, at der som 

minimum skal udsættes to arter af store planteædende pattedyr. Disse skal 

supplere de eksisterende bestande af hjortevildt i området. Der er behov for at 

udsætte arter, der er mere græssere end blandingsædere. Det væsentligste for 

det store og varierede naturområde i NNP er, at de dyr der udsættes er store, 

tunge og mobile. Derved vil dyrene kunne påvirke naturudviklingen på større 

arealer med den dynamik deres levevis/aktiviteter bevirker.  

 

NST vurderer at arterne hest, kvæg og Europæisk bison er relevante at udsætte i 

NNP Hanstholm, og at det kunne være et langsigtet mål for området med alle 

tre arter. I første omgang kunne det være målet at udsætte hest og kvæg. 

 

Det langsigtede mål er reproducerende bestande, og NST vil i 

projektbeskrivelsen arbejde med reproduktion i den takt det kan lade sig gøre. 
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NST foreslår at der for hestenes vedkommende arbejdes med reproduktion fra 

starten. For kvæg fra starten af evt. som en kombination af reproducerende og 

ikke reproducerende dyr og det arbejdes der videre med i beskrivelserne pt. 

 

 

Niels Jørgen Pedersen, Thisted Kommune:  

Det er afgørende for dyrevelfærd og daglig drift af der arbejdes med dyr der er 

født og opvokset op arealerne. Derfor bør der anvendes reproducerende 

bestande.   

 

Mona Frederiksen, Ræhr Beboerforening:  

Har set film fra Mols hvor tyrekalv forsøger at overfalder/voldtager kvier – sker 

det også for bison?? 

 

Kathrine Øgaard Kristensen, Fjordland: 

Er der udarbejdet et exit program for en situation med ’for mange’ dyr. Den 

situation vil jo opstå med reproducerende dyr. 

 

Philip Hahn-Petersen, Vild med Vilje: 

Hvis vi ender med for mange dyr er det et positivt problem – der er mange 

steder der kræver afgræsning. 

 

Lene Thorup, Dansk Orienterings Forbund: 

Orienteringsløberne vil helst undgå at løbe inden for hegn. Generelt er o-løbere 

ikke meget for at være blandt reproduktive dyr. 

 

Lene Munk Andersen, Klitmøller Borger og Erhvervsforening: 

Det kan ikke både være en fordel og en problem at der færdes mennesker 

indenfor hegnet -  fx at det er en god mulighed for en stor oplevelse at se/møde 

dyrene i naturen samtidig med at det er et stort problem hvis man så møder 

dyrene i naturen. 

 

Tage Espersen, Danmarks Jægerforbund: 

Det er OK at planlægge efter en forvaltning med reproducerende dyr – men det 

kræver så også at der sikres rammer for det nødvendige tilsyn der følger med. 

 

Philip Hahn-Petersen, Vild med Vilje: 

De kommende dyr der skal udsættes i NNP skal indgå som en del af 

biodiversiteten for området, dvs. dyr i en vild natur og skal derfor selvfølgelig 

være med reproducerende bestande  

 

Bemærkninger til referat  
Philip Hahn-Petersen, Vild Med Vilje:  
De dyr der skal sættes ud i NNP skal indgå som en del af områdets biodiversitet 
og økosystem. Dvs. de skal være dyr i vild natur. Det kan de kun være, hvis de er 
reproducerende. 
 

Thomas Møller Pedersen, Brugerrådet, Naturstyrelsen Thy: 

De store drøvtyggere der skal sættes ud, skal være reproducerende. Formålet er 

natur og ikke en forlystelsespark 
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Ole Bernth Jensen, Danmarks Idræts Forbund: 

Er principielt modstander af reproducerende dyr, eftersom der er for mange 

eksempler på ulykker i mødet mellem dyr og mennesker. 

 

Mona Frederiksen, Ræhr Beboerforening:  

Det er netop godt at det foreliggende forslag til hegnslinjen lægger op til at der 

er store arealer uden for hegn, så man kan vælge om man vil gå ind til dyrene i 

hegnet. 

 

Pia Slot, Dansk Islandshesteforening: 

Et konkret spørgsmål til om NST må færdes overalt i vildtreservatet? 

 Sekretariatet: 

Arbejdsrelaterede aktiviteter må foregå hvis nødvendigt 

 

Sabine Stosiek, Dansk Ornitologisk Forening: 

Årsagen til at prioritere en placering af ruteforløb uden for det kommende hegn, 

er netop for at gøre det muligt at arbejde med reproducerende dyr inden for 

hegn. 

 

Lene Thorup, Dansk Orienterings Forbund: 

Vi har jo set forholdene ved Nors Sø, hvor Naturstyrelsen har en fungerende 

afgræsning med egne dyr der er en blanding af hingste/hopper. 

 

Lene Munk Andersen, Klitmøller Borger og Erhvervsforening: 

Ruterne langs Kystvejen og cykelstien bliver usikre ved en hegning til havet og 

det vil være svært at finde alternative veje/ruter. 

 

Niels Jørgen Pedersen, Thisted Kommune: 

Der findes allerede mere end 1.000 krondyr i området som man kan være heldig 

at se fra kystvejen. På sigt taler vi måske om 200 heste i dette store område. Der 

bliver potentielt langt mellem oplevelser af de udsatte dyr. 

 

Mette Hedegaard, Danmarks Ride Forbund: 

Som repræsentant for Dansk Rideforbund vil jeg bede om, at følgende bliver ført 

til referat:  

At Dansk Rideforbund ikke ønsker, at der søges dispensation fra lov om 

Dyrevelfærd. Dansk Rideforbund finder, at det strider mod årtiers arbejde for 

dyrevelfærd, at Naturnationalparkerne skal være undtaget fra gældende 

lovgivning i forhold til dyrevelfærd.   

       

Pia Slot, Dansk Islandshesteforening:  

Samme holdning og ønske til referat er der fra Dansk Islandshesteforening. 

 
Bemærkninger til referat  
Pia Slot, Dansk Islandshesteforening:  

Derudover bemærkede jeg under diskussionen om reproducerende dyr: at det 

ikke kan nytte noget, at der hele tiden ses bort fra faremomentet med de store 

dyr, og at Dansk Islandskheste forening ikke går ind for reproducerende dyr. 

Philip Hahn-Petersen, Vild med Vilje: 

Det kan både være en fordel og en ulempe for mennesket at være inde hos 

dyrene: vi får dem sjældent at se og hvis vi ser dem skal vi tænke os om. 
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Kathrine Øgaard Kristensen, Fjordland: 

Spurgte konkret ind til hvilke genetiske planer der er for de reproducerende dyr 

- for at undgå indavl. 

 Sekretariatet: Der vil være en løbende kontrol med dyreholdets genetiske 

sammensætning i form af eksempelvis DNA prøver. 

 

 

7. Næste møde.  

 Emner og forløb (Formand) 

Drøftelse 

 

Sagsfremstilling 

På næste møde i juni vil der formentlig være behov for igen at gennemgå 

centrale dele af projektbeskrivelse og forvaltningsplan. Men det vil også være 

muligt at komme ud og se på indretning af faciliteter, indgangsområder mv. 

Hvis der er stemning for det, kan mødet tidsmæssigt placeres så det vil være 

muligt at kombinere mødet med en frivillig tur for at opleve fx syngende natravn 

og måske opleve fouragerende flagermus 

 

Sekretariatets bemærkninger 

- 

Indstilling 

- 

Bilag:  

 

Referat: 

Næste møde blev fastholdt til d. 4. juni 2025.  

Mødested og fokusemner: forslag fremsendes med næste mødeindkaldelse. 

 

Fokus emner: 

Generelt: et ønske om en præsentation af projektbeskrivelsen – udvalgte afsnit 

samt status for projektbeskrivelse og NNP generelt. 

 

Pia Slot, Dansk Islandshesteforening: 

Næste møde må gerne være en lokation hvor der er god plads (fx Æ’ 

Redningshus) hvor vi kan sidde ved bordene i en hestesko opstilling – bedre for 

dialogen.  

Jan Durinck , Biologisk Forening for Nordvestjylland: 

Flagermus: Hvis vi skal opleve flagermus, skal vi ’blot’ beslutte os for en lokalitet 

med fugtighed – der vil i så fald være flagermus aktiviteter på denne årstid. 

 

Bemærkninger til referat  

Jan Durinck, Biologisk Forening for Nordvestjylland: 

Joh men jeg sagde også, at det er meget svært at forudsige flagermusaktivitet. 
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Tage Espersen, Danmarks Jægerforbund:  

Det vil være godt at tage en præsentation igen på næste møde, men gerne uden 

at gensarte den diskussion vi lige har oplevet. 

 

Lone Lærke Krog, Rideruten Thy: 

Hvordan er status på fælles drevet? 

 Sekretariatet:  

I bedes kontakte formanden desangående. Sekretariatet har ikke indflydelse på 

drevet.   

 

Lene Munk Andersen, Klitmøller Borger og Erhvervsforening: 

Hvilke erfaringer har man heste i lignende natur fra andre steder end Trøjborg? 

Hvis der findes noget skriftligt må det meget gerne fremsendes  

(Lene vil ikke være tilstede på næste møde). 

 

Pia Slot, Dansk Islandshesteforening: 

Gerne et tema omkring døde dyr / ådsler i naturen. Hvilken effekt og betydning 

kan de medføre for områdets biodiversitet. 

 

 

8. Eventuelt 

Drøftelse 

 

 Lille Vildmose 

Sagsfremstilling 

Der arbejdes på et besøg i Lille Vildmose - et fælles besøg sammen med NNP 

bestyrelserne for Fussingø og Tranum.  Initiativet ligger hos Fussingø, som også 

har en dialog med Jacob Skriver og Thomas Holst – de to seneste driftsledere i 

mosen. 

 

Referat: 

Der var opbakning i bestyrelsen for at deltage. 

Aftalen blev at sekretariatet /NST Thy arrangere buskørsel t/r med afgang fra 

Søholt: 

 

Tilmeldingsfrist af hensyn til logistik (bus størrelse):  

01.05.25 kl. 12:00. 

 

Opsummering: 

Møde dato – 19. Maj 

Afgang Thy: afventer detaljer 

Møde tidspunkt – kl. 10:00 i Lille Vildmosecentret. 

Dagsprogram: der  vil være et oplæg i Vildmosecentret fulgt af en rundtur til 

Tofte Skov og Mellemområdet.  

Guides vil være Jacob Skriver og Thomas Holst Christensen. 

Detaljer følger.  
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 Eriksberg Hotel & Nature Reserve: 

Sagsfremstilling 

Der er i bestyrelsen tidligere udtrykt interesse for at opsøge erfaringer med 

bison som naturplejer i Sverige. Erfaringer der ofte refereres til som værende 

meget positive. 

 

Thomas Møller Pedersen: har opsøgt dialog med en sådan facilitet: Eriksberg 

Hotel & Nature Reserve og undersøgt  muligheder og priser:  

 

Et besøg vil kræve to dage, dvs overnatning på stedet: 

 

Opsummering: 

Eksempel (via. Storebælt og Øresund): 

 

Dag 1. Afgang Thy 06:00 – forventet ankomst Eriksberg ca. ca. 15:00  

Dag 2. Returkørsel  14:00 – forventet ankomst Thy ca. 23:00. 

 

Det er ikke muligt for NST at financiere bestyrelsesaktiviteter uden for DK og en 

tur til Sverige vil derfor være baseret på egen financiering.  

 

Egenbetaling/beløbet omfatter: 

Transport, rundvisninger, overnatning og 3 retters menu. 

Prisniveau:  

kr: 3.800 – 4.600  afhængig af om der er 15 eller 10 personer der deltager. 

 

 

Referat: 

Thomas Møller Pedersen, gav en hurtig oversigt over muligheder og 

bestyrelsen blev spurgt ind til interessen for at deltage -  når betingelsen var 

baseret på egenbetaling. 

 

Ved en uforpligtende håndsoprækning var der opbakning fra mere end 10 stk af 

den tilstedeværende bestyrelse. 

 

Opsummering: 

Thomas Møller Pedersen, vil kigge på om der er oplagte muligheder for en 

ekstern medfinanciering. 

 

Tidspunkt for en Sveriges tur: tilkendegivelserne gik på en placering efter 

sommerferien – fx i august. 

 

En opfølgning vil ske under punktet Eventuelt på næstkommende møde (4. 

Juni). 

 

 


